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zwemmen

in limburgs
openlucht

meer

vraag

dan

aanbod

Beschikt Limburg
over voldoende

openlucht-zw em-

baden ? Een

vraag, die aan hel

begin van hel

nieuwe zomersei-

zoen makkelijker
gesteld is dan be-

antwoord.

Van instanties en personen,
die in onze provincie nauw

betrokken zijn bij sport en

recreatie, krijgt men wel te

horen, dat er op het gebied
yan de zwemaccommodatie
lr > de na-oorlogse jaren in

Limburg reeds heel wat tot
stand is gebracht en dat

bien er nog lang niet is. Ak-

koord. Maar als men ver-

der gaat vragen naar de be-

staande en toekomstige be-

hoefte aan open-zwemwa-
fer, wordt het moeilijker.

• Dan kan men ons niet

"«middellijk concrete cij-
fers op tafel leggen, waaruit
de bestaande en toekom-

stige behoefte is af te lezen.

Lat komt deels, omdat er in

°ns land voor dit facet van de

"Penluchtrecreatie geen nor-

trien worden gehanteerd, zoals

bijv. in Duitsland, waar men

Per inwoner 0,1 km2 water

«oodzakelijk acht. Dan kan

«ten constateren, dat er in

Limburg verschillend gedacht
tvordt. Burgemeester J. W.

Quint van Brunssum, voorzit-

ter van het Recreatieschap
Lrunssummerheide, vindt over-

dekte zwembaden van groter
belang dan openluqhtbaden,
•.die er wel moeten zijn”, maar

zeker niet moeten worden af-

Sestemd op de behoefte van

énkele topdagen. Zijn collega
van Helden-Panningen, burge-
meester M. P. Hoeijmakers, een

Voorvechter voor meer recrea-

tieve mogelijkheden in zijn
streek, vindt daarentegen, dat

gemeenten een overcapaciteit
aan baden moeten stichten
°m de zomerpiek op te van-

gen.

• Dan moet men helaas ook

constateren, dat men in

Limburg vaak rustig zijn
eigen gang gaat. Gemeenten

pionieren op eigen terrein,

geen rekening houdend met

plannen of behoeften bui-

ten hun gemeente-grenzen.

Zelfs in gebieden, waar een

vorm van inter gemeentelijke
samenwerking gegroeid is

zoals bijv. inde Westelijke
Mijnstreek —, blijkt de samen-

werking als hinderlijk opzij
geschoven te worden, als inde

raadzaal zwembad-wensen aan

de orde warden gesteld. Goed,
men laat zich dan voorlichten

en deskundig adviseren door

instanties, die dan echter vaak

enkel op de plaatselijke be-

hoefte afgestemde rapporten
produceren. We moeten er eer-

lijkheidshalve bij vertellen,

dat door plaatselijke initiatie-

ven in menige gemeente ook

kleinere heus niet onaar-

dige zwemaccommodaties zijn
ontstaan.

• Maar er is in Limburg
geen duidelijke, alles over-

Produktie Wim Cobben, met bijdragen van

Willem van Beerendonk, Harry Gielen,
Hans Koenen, Bèr Sondeijker en Jan de Vries

ziende beleidslijn, waaraan

plaatselijke plannen kunnen

worden getoetst of aange-

past.

Het provinciaal bestuur heeft
in 1964 dooreen commissie een

rapport over de zwembaden la-

ten samenstellen. Een rapport,
dat volgens burgemeester
mr. E. Meijer van Elsloo, voor-

zitter van het Recreatieschap
West. Mijnstreek, weliswaar

niet stoelde op een grondige
studie, maar waaraan door het

provinciaal bestuur niet strikt

de hand werd gehouden. Te-

recht pleit drs. J. Theunissen,
directeur van de nog vrij jonge
provinciale sportraad, voor een

nieuwe studie, een nieuwe vi-

sie, een meer-jarenplan.

Op de bovenstaande kaart zijn
de bestaande openluchtzwem-
baden in beeld gebracht. Daar-

uit blijkt allereerst de „nood-
situatie” in het land van Maas-
tricht en Zuid-Zuid-Limburg.
waar op dit moment slechts
drie openluchtzwembaden ter

beschikking staan van de be-

volking en de zon en water-

zoekende toeristen. In Maas-

tricht, Gulpen, Vaals en Eijs-

den staan zwembad-plannen op
stapel, maar men kan de vraag
stellen, of juist in dit uitgespro-
ken recreatiegebied geen grote
recreatieve accommodatie met

open water of strandbad ur-

gent is. Afgezien van de „Zee-
koeien” in Brunssum zijn der-

gelijke grotere projecten in
Zuid-Limburg niet te vinden.
Wel in het Duitse en Belgische
grensgebied, en in Midden- en

Noord-Limburg. Met het toe-
nemen van de vrije tijd groeit
volgens de heer Th. Geurten,
directeur van de Sittardse Li-

chamelijke Opvoeding en

Sport, de behoefte aan derge-
lijke grotere. projecten, die
echter in uitgesproken recrea-

tieve gebieden geprojecteerd
dienen te worden en riie voor-

al voorzien moeten zijn van on

diep water, waarin door jong
en oud gespeeld kan worden.

De openluchit-baden zijn uiter-
aard niet helemaal los te zien

van de overdekte zwembaden,
die vooral door het school-
zwemmen als „toeleveringsbe-
drijven” fungeren voor de

openlucht-baden. De overdekte
baden spelen straks een nog
grotere rol, als het zwemon-

derwijs als verplicht vak in
het programma van het basis-

onderwijs als verplicht vak in

het programma van het basis-
onderwijs wordt opgenomen,
waren er direct na de oorlog
alleen in Maastricht, Heerlen

en Venlo overdekte zwemba-

den te vinden, thans zijn er in

Limburg reeds een groot aan-

tal overdekte baden, waarbij
de meest ideale situatie uiter-

aard is: een overdekt bad in

combinatie met openlucbtba-
den.

• We hebben de overdekte

zwembaden bewust buiten

beschouwing gelaten, zoals

ook bepaalde andere facet-

ten van het openlucht-
zwemmen. Noemen we bijv.
de kwaliteit van het zwem-

water, waarover Limburgs-

inspecteur voor de milieu-

hygiëne drs. J. Dazert op de

volgende pagina interessan-

te opmerkingen maakt. We

willen alleen nog even wij-
zijn op een na te volgen be-

sluit van de gemeenteraad
van Geleen tot de invoering
vaneen speciaal zomer-

abonnement, waarmee men

openluchtbad als bij
terecht kan zowel in het

slecht weer in het over-

dekte zwembad.
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men pioniert teveel

langs elkaar heen
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openluchtbaden in Limburg

PROVINCIE HAD

MOETEN

VASTHOUDEN

AAN URGENTIE-

PROGRAMMA

Burgemeester
mr. E.

Meijer van Elsloo,
voorzitter van het

Recreatieschap West.

Mijnstreek, is per-
soonlijk van mening,

dat er inde Westelijke Mijn-
streek behoefte bestaat aan

een groot, recreatief open-
lucht-bad met behoorlijke
voorzieningen. Als straks de

E 39 in westelijke richting
wordt doorgetrokken, ver-

wacht hij een grotere concur-

rentie van dergelijke voor-

zieningen in het Belgische
grensgebied. Mr. Meijer is

voorts van mening, dat het

provinciaal bestuur aan zijn
destijds opgesteld urgentie-
programma voor zwemba-

den in Limburg meer had

moeten vasthouden.
Inde West. Mijnstreek is

alleen het zwembad
Hommelheide te Susteren

aan te merken als ’n streek-

bad, al laat de accommodatie

er nog al wat te wensen

over. Het verwarmd open-
luchtbad te Geulle, dat met

belangrijke rijkssteun ge-
bouwd kon worden, is meer

een toeristisch bad. De

zwemaccommodatie in het

recreatieoord Medammer-

weide te Elsloo is ais ’n plaat-
selijke voorziening opgezet,
maar nu reeds blijkt al-

dus mr. E. Meijer dat de-

ze accommodatie voorziet in

een behoefte, die uitgaat bo-

ven de zuiver plaatselijke be-

hoefte. Verder zijn inde

streek dan nog alleen te vin-

den de openlucht-zwemba-
den van Sittard en Geleen.

Born wil een openluchtbad
bouwen, maar niet inde zgn.
Rollen (waarvoor een aparte
commissie van het recrea-

tieschap zich had uitgespro-
ken), doch bij het aan te leg-
gen sportveldencomplex ~’t
Anker”. „Daardoor wordt dit

plan weer teruggebracht tot

een plaatselijke voorziening”
aldus mr. Er Meyer. Bom

denkt aan een openluchtbad
met een wateroppervlakte
van 1471 m2, een ligweide
van 2700 m2, verwacht aan-

tal bezoekers 75.000 per jaar.
Grevenbicht heeft de plan-
nen klaar voor een kleiner

openluchtbad met een wa-

ter-oppervlakte van 900 m2,
en een ligweide van 1 ha. De

sportvelden wil men nl. dan

ook als lig- en zonweide doen

gebruiken. Stein heeft de

plannen klaar voor een open-
luchtbad met overdekt bad

bij het Steinerbos, terwijl
Beek straks een openlucht-
bad wil bouwen bij het thans

in aanbouw zijnde overdekt

zwembad. In het door de

streekraad vastgestelde ont-

wikkelingsplan voor de re-

creatie is nog een openlucht-
bad gedacht in Schinnen.

HEILIGERS:

WE ZIJN

ER NOG NIET

In
de recreatieve be-

hoeften vertoont zich

duidelijk een ver-

schuiving van passief
ondergaan naar ac-

* m tief bezig zijn. Dat

vereist nieuwe attractiepun-
ten. Ook en vooral in het

voor de toeristen nog altijd
zo aantrekkelijke Limburg”.
Dat meent Gedeputeerde G.

Heiligers, tot wiens porte-
feuille onder andere de re-

creatie in Limburg behoort.

Zegt: ~De mensen willen be-

zig zijn, niet alleen maar ge-
nieten van het schone land-

schap. Dat bovendien in Z.-

Limburg veel van zijn aan

trekkelijkheid gaat verliezen

door het rooien van de fruit-
■ boomgaarden. Zon, frisse

lucht en water: dat zoekt

men en het water om er mee

te spelen. Niet uit sportieve

overwegingen. Maar alleen

om er mee bezig te zijn,
liefst in gezinsverband”.
Vroeger kon men de mensen

verwijzen naar meren en

plassen', naar beken en rivie-

ren. „Nu willen zij, als wel-

vaartsmensen, ook aange-.
paste accommodaties. Toe

ristische zwembaden veron-

derstellen vooral ondiep wa-

ter en de onmiddellijke na-

bijheid van speelweiden en

een restaurant(je)”, ver-

volgt hij. Ze moeten niet kris

en kras door de provincie
komen, maar op geconcen-
treerde punten in die gebie-
den welke zich voor de grote
recreatie lenen. Niet alleen

in Zuid-Limburg, maar ook
in Midden en Noord-Lim-

burg. De eerste aanzet is er

reeds en het provinciaal be-

stuur was en is daarbij be-
trokken via de provinciale
recreatiecommissie. Maar er

zal nog heel wat méér moe-

ten gebeuren. „Ik voorzie na-

melijk”, aldus Gedeputeerde
Heiligers, „een grote toene-

ming van de behoefte aan

toeristische zwembaden, nu

inde concept-wet op het ba-

sisonderwijs ook verplicht
zwemonderwijs is opgeno-
men. Steeds meer kinderen
zullen leren zwemmen en

ook willen zwemmen, vooral

tijdens de vakantie en zij
zullen hun ouders meetro-

nen. Daarbij komt nog, dat

wij, met betrekking óók tot
het toerisme, ineen concur-

rentieverhouding liggen met
het aangrenzende Belgisch-
Kempische en Duitse grens-
gebied. Dat verplicht ons tot

versterking van onze attrac-
tiepunten en met name op
het gebied van de toeristi-
sche baden. Vooral in het

Duitse grensgebied is al heel
wat gepresteerd. Daarmee
vooral moeten we ons verge-
lijken. Daaraan moeten we

ons optrekken, juist uit dat

oogpunt van gezonde concur-

rentie. Overigens meen ik,
dat we het tot nog toe zo

slecht niet hebben gedaan.
Maar we zijn er inderdaad

nog niet. We zullen vooral
moeten denken aan het Zuid-

limburgse heuvelland, aan ’t

Leudal tussen Haelen en

Heythuysen, aan de nieuwe

plassen tussen Bergen en

Gennep. Overal zijn plannen
inde maak. Dat .geeft de

burger moed”, oordeelt Ge-

deputeerde Heiligers, ’t Pro-

vinciaal bestuur blijft stimu-
leren wat het kan en op de
bres staan voor de noodza-

kelijke rijkssubsidies.

5.L.0.5.:

VOORAL

BEHOEFTE AAN

ONDIEP WATER

Een
man van de prak-

tijk is de heer Th. J.

Geurten, directeur van

de Stichting Lichame-

lijke Opvoeding en

Sport, welke stichting
o.m. de zwemaccommodaties

van Sittard beheert. ~Een
behoefte-planning voor open-
luchtbaden is moeilijk, om-

dat het gebruik van zo’n
zwembad wisselt. Is het wa-

ter warm en ook de buiten-

lucht, dan wordt er in zo’n

bad veel meer gezond. Je

kunt een accomodatie na-

tuurlijk moeilijk afstemmen

op piekdagen bij zeer warm

weer. In Nederland worden

geen normen gehanteerd. In

Duitsland hanteert men de

norm, dat er per inwoner

0,1 km2 water moet zijn. Dat

zou voor Sittard bijv. neer-

komen op 3.000 m2 water,
terwijl er nu een kleine 2.000

m2 water aanwezig is”.
Met de toename van de

vrije tijd groeit de behoefte

aan mogelijkheden voor dag-
recreatie voor het hele gezin.
Daar hoort natuurlijk water

bij, maar ook speelmogelijk-
heden voor jong en oud,
picknick-gelegenheden enz.

Daaraan voldoet in Zuid-

Limburg eigenlijk alleen de

„Zeekoeien” in Brunssum,
aldus de heer Geurten. Hoe-

wel steeds meer Limburgers
leren zwemmen door het

groeiend aantal overdekte

baden krijgt steeds meer la-

gere schooljeugd zwemles-

sen, is er voor de dagrecrea-
tie vooral behoefte aan on-

diep water, waarin gespeeld
kan worden.

Ook de heer Geurten pleit
voor samenwerking op bre-

der niveau. Men moet niet

langs elkaar heen werken.

Men. mpet ook van elkaar

weten
,

wat er aan plannen
inde verschillende gemeen-
ten bestaat. De heer Geurten

moest nog iets van het hart.

„Wij doen alles om in ons

overdekt en openlucht-bad in

Sittard alles hygiënisch zo

verantwoord mogelijk te

doen verlopen. We stellen ho-

ge eisen aan het zwemwater.

Men mag dan omgekeerd
van de gebruikers verwach-

ten, dat ze daaraan meewer-

ken. Maar als men ziet, wat

men allemaal in zo’n zwem-

bad achterlaat!”

FINANCIEEL

PROBLEEM IS

SCHULD VAN

ACHTERSTAND

De
heer H. J. R. van

Laar, burgemeester
van de gemeenten Ca-

dier en Keer en

Gronsveld inde kwali-

teit van vice-voorzit-

ter van het recreatieschap
Heuvelland Zuid-Limburg:

„In zuidelijk Zuid-Limburg
hebben we op het ogenblik
slechts de beschikking over

het openluchtbad in Valken-

burg, welk bad als verouderd

kan worden gekwalificeerd.
Buiten het gebied van het

schap ligt dan nog ’t zwem-

bad van Meerssen, dat op ’t

ogenblik geheel vernieuwd

wordt. Voor ons recreatiege-
bied is dat beslist veel te

weinig. De toekomst ziet er

echter hoopvol uit, nu plan-
nen ineen vergevorderd sta-

dium voorhanden zijn in

Gulpen, Vaals en Eijsden.
Gulpen begint reeds op zeer

korte termijn en de twee an-

dere baden zullen naar ver-

wachting binnen twee jaar
gerealiseerd zijn. Deze nieu-

we baden worden daarbij
echt baden van allure. Dit

moet ook, willen wij de con-

currentie met baden in het

buitenland aankunnen. Zeer

gelukkig daarbij is wel dat

deze baden dan mooi over

het gehele gebied verdeeld

zijn. We zijn er dan echter

nog niet. Waar verder zwem-

gelegenheden gecreëerd moe-

ten worden hangt af van de

toekomstige ontwikkelingen.
Met name in het randgebied
van Maastricht, waar de

universiteit zeker haar in-

vloed zal laten gelden”. Dat
het allemaal in Zuid-Lim-

burg zo lang heeft geduurd is

volgens de heer Van Laar

voornamelijk aan financiële

problemen te wijten. „De ge-
meenten in zuidelijk Zuid-

Limburg kunnen een voorzie-

ning van enige omvang be-

slist niet zelf uitvoeren.

Daarbij komen dan nog de
vele technische moeilijkhe-
den, veroorzaakt door de ter-

reingesteldheid. Deze moei-
lijkheden zijn beslist op te

lossen, maar dan zitten we

weer met de geldkwestie.
Dat is de hele clou”, zegt de
heer Van Laar. Dat het de

gemeentebesturen met het

aanpakken van het „zwem-
probleem” menens is meent
de heer Van Laar te conclu-
deren uit de aanwezigheid
van plannen voor instructie-
baden in eerdergenoemde 3

gemeenten, terwijl ook enke-
le andere gemeenten reeds

hiermee bezig zijn. Wanneer
straks echter het school-
zwemmen een verplicht vak

wordt, zal zuidelijk Z.-Lim-

burg echter nog voor ’n groot
tekort aan instructiebaden
kómen te staan.

QUINT:

OVERDEKTE

BADEN ZIJN

BELANGRIJKST

Voorzitter
J. W. Quint

van het Recreatie-

schap Brunssummer-

heide heeft een uitge-
sproken voorkeur voor

overdekte zwembaden. Open-
luchtbaden moeten er ook wel

zijn, er is immers behóefte

aan, maar het belang van

overdekte 25 meter-baden

grijpt veel verder.

Voorzitter Quint: „in deze

streek kunnen er nog wel de

nodige overdekte zwembaden

bij. En voor de topdagen iin de

zomer is misschien nog plaats
voor een enkel openluchtbad.
Maar, de nadtruk moet toch

op de overdekte baden liggen.
Kijk alleen maar eens naar

het klimaat hier. In open-
luchtbaden kunnen de men-

sen maar vier maanden per
jaar terecht. De topdagen
daar zijn op de vingers van

één hand te tellen. En dan

blijkt dat 80% vatn de men-

sen bet water niet ingaat. Ze

komen voor de zon. Het ren-

dement vam openluchtbaden
is daarom betrefckelijk ge-
ring. Goed, er is behoefte aan,
en daarom moeten ze er zijn”.
De voordelen van overdekte
baden heeft voorzitter Quimt
bij de band: „ze zijn het hele
jaar te gebruiken. Alle in-
vloeden van buiten kunnen

geweerd worden. Daarom zijn
ze ook veel hygiënischer.
Maar primair moet bij deze
baden toch de bewegings-
therapie staan. De mensen

moeten meer aan beweging
doen. Vooral de laatste tijd
hoor je daar op hameren. Het
gezondheidsaspect krijgt veel
meer aandacht dan vroeger.
Daarom nemende sauna-

baden ook zo’n vlucht. De

overdekte baden vind ik voor-

al belangrijk vanwege de mo-

gelijkheid tot bewegingsthera-
pie, voor de echte topsport
moeten ze maar naar de open-
luchtbaden. Hoewel natuur-
lijk ook in overdekte 25 meter

baden wedstrijden gezwom-
men kunnen worden. Als 50
meber-baden worden over-

dekte outillages te duur”.

Overdekte baden dus, vooral

om de klimatologische voor-

delen. Ze zijn het hele jaar
door open, hef rendement,
nog beïnvloed door het

schoolzwemmen, ligt dus veel

hoger. Maar het gaat recrea-

tieschapvoorzitter Quint niet
alleen om het rendement. Hij
grijpt steeds meer naar me-

dische motieven. Vooral naar

de beweging, „die voor spe-
ciale categorieën als invaliden

en zwangere vrouwen zeer

belangrijk is”.

Investeringen in veel open-
luchtbaden noemt de heer
Quint „eigenlijk dwaasheid”.

„Zeker voor die paar topda-
gen. We kunnen onmogelijk
zoveel openluchtbaden bou-

wen dat op die paar topdagen
per jaar iedere liefhebber aan

zijn trekken kan komen. De

massa komt, zoals gezegd niet

om het water, maar om de

zon. We hebben hier hele
mooie openluchtbaden: Heer-

len, Hoensbroek, Schaesberg,
Kerkrade. En dan natuurlijk
de Zeekoeien niet te verge-
ten, dat prachtig ineen dal

ligt. Maar het zijn eigenlijk
allemaal imitaties van natuur-
baden en strandbaden”.

Recreatieschap - voorzitter

Quint ziet het belang van

zwembaden dus inde eerste

plaats in hun therapeutische N

mogelijkheden. En het belang
van schoolzwemmen past daar

volgens hem goed in. „Een

goed voorbeeld is - het zwem-

bad in Brunssum, dat hele

speciale voorzieningen heeft

voor gehandicapten. Er is

gewoon op die mensen gere-
kend”.

WE ZITTEN

IN EEN

NOODSITUATIE

We
zitten ineen

nood - situa-

tie!”, dit zei

ons drs. P.

Verhagen, de
mm voorzitter van

de Gemeentelijke Sportstich-
ting en lid van de gemeen-
teraad van Maastricht.

„We beschikken hier slechts

over het Jekerdalbad, dat

voor moderne zwemrecreatie

absoluut onvqldoende is. Ver-

der werd dit bad gebouwd in

een tijd toen men nog an-

ders dacht over zwemmen

en openluchtrecreatie”.
De heer M. van Lijf, voor-

zitter van de sectie zwem-

men en watersport van de

sportstichting, viel hem bij
en wees erop, dat dit bad

geen uitbreidingsmogelijkhe-
den heeft.

Deze noodsituatie werd in-

middels erkend door de ste-

delijke overheid, die grootse
plannen liet ontwerpen voor-

een grote zwem- en recrea-

tieaccommodatie. Dit was

echter zo kostbaar, dat de

heer Verhagen ineen ge-
meenteraadsvergadering de

verzuchting slaakte: „Bouw
in godsnaam geen zwempa-
leizen!” Daarna werden er

nieuwe plannen ontworpen
voor de bouw vaneen uitge-
breide open en overdekte

zwemaccommodatie met lig-
weiden en de daarbij beho-

rende accommodaties. De

kans is groot, dat deze nog
dit jaar in samenwerking
met de N V Sportfondsenba-
den in uitvoering worden ge-

nomen.

Of dit nieuwe bad aan de

behoefte zal voldoen, wilden

wij weten.

Voorzitter Verhagen: „Neen,
om aan de behoefte te vol-

doen moet een dergelijke
voorziening ook in Maas-

tricht-Oost worden getrof-
fen”. De heer Van Lijf
merkte daarbij op: „Zolang
niet allebei deze zwembaden

met accommodaties zijn vol-

tooid mag het bestaande

sportfondsenbad niet worden

afgebroken”.
Drs. Verhagen: „Het is de

hoogste tijd, dat deze zwem-

baden er komen. Daarbij
denk ik tevens aan ’n open-

lucht-zwemaccommodatie in

Heer, waar thans een over-

dekt zwembad komt met de

afmetingen van het huidige
Maastrichtse sportfondsen-
bad. Dat zal beslist nodig
zijn wil men aan de groei-
ende behoefte blijvend kun-

nen voldoen”.
Beide heren gaven tevens als
hun overtuiging, dat bij de

zwemaccommodaties tevens
andere voorzieningen moeten

worden getroffen zoals een

restaurant c.q. uitgebreide
kantine, die eveneens be-

hoort tot de uitrusting van ’n

watersportrecreatieterrein.
Naar wij echter vernamen is

in deze laatste voorziening in

de bestaande planning voor

het zwembad in Maastricht-
West niet voorzien. De voor-

ziening daar bestaat uiteen

groot overdekt en een open
bad, een instructiebad en de

nodige kinderbaden, omge-
ven door uitgebreide ligwei-
den. Het water inde buiten-

baden zal, net zoals nu al

in het Jekerdal-bad, worden

om de jaarlijkse
exploitatieperiode zo lang
mogelijk te kunnen laten du-

ren.

LEBENS:

WE MOETEN

URGENTIES

OPSTELLEN

TZit
niet erg goed

met de moderne

mens. In toenemen-

de mate wordt be-

wegingsarmoe ge-
* a constateerd. Deze

en de te overvloedige voe-

ding zijn oorzaak van nogal
wat ernstige ziekten en af-

wijkingen. Ook reeds op be-

trekkelijk jonge leeftijd. We

zitten te veel en lijden vaak

onder een sterke psychische
belasting als gevolg van on-

ze steeds gecompliceerder
wordende samenleving en

van de progressieve en dyna-
mische ontwikkelingen in on-

ze maatschappij, ’t Is Gede-

puteerde drs. J. Lebens, tot

wiens portefeuille onder an-

dere de volksgezondheid be-

hoort, die aldus doceert.

Hij trekt er de conlusie uit

dat het helemaal geen won-

der is dat nu inde sector

van de gezondheidszorg hard

gewerkt wordt om de men-

sen duidelijk te maken (en
daartoe te brengen)', dat ze

zich méér bewegen moeten.

Herinnert aan acties als „be-
ter bewegen voor vrouwen”

en „meer bewegen voor be-

jaarden”. Brengen het ge-
sprek op de noodzaak van

meer zwembaden en de

volksgezondheid. Zegt Gede-

puteerde Lebens: „Vooral ’t

zwemmen biedt de gelegen-
heid tot zeer goede algemene
lichaamsbeweging, tot fysie-
ke en psychische hygiëne.
Vooral het zwemmen onder-

scheidt zich van andere spor-
ten doordat men bewegen
moet. Een groep school-
kinderen in het water bij-
voorbeeld laat zien, dat ie-

der kind actief is. Bij gym-
nastiek enz. is dit vaak niet

het geval”. Wil men echter
kunnen zwemmen, dan moe-

ten er zwembaden zijn. Dat

geeft drs. Lebens natuurlijk
grif toe. „Los van het rap-

port zwembaden van 1964, sa-

mengesteld door de planolo- 1
gische dienst van de provin-
cie, de provinciale commis-
sie voor de sociale begelei-
ding, de provinciale raad

voor de volksgezondheid, ’t

provinciaal opbouworgaan
en andere belangrijke rap-i
porten terzake uitgebrachti,
vallen twee dingen op”, te-
kent hij aan. Inde eerste

plaats dat nogal wat ge-
meenten plannen hebben tot

douw van zwembaden, vaak
in vergevorderd stadium van

voorbereiding en vervolgens
dat er vele jaren verstrijken
alvorens er daadwerkelijk
iets tot stand komt. „Daar-
om Is het zaak dat naast de

beoordeling van de kosten-
factor goede plannen van uit-
stekende architecten, bouw-

vergunningen, goede sprei-
ding, subsidies .financiering,
garanties en dergelijke, ook
vooral tijdig urgenties te la-
ten opstellen uit het oogpunt
van maatschappelijke ge-
zondheidszorg”, besluit hij.

INSPEKTEUR

HYGIËNE:

VOORKEUR

VOOR HELDER

WATER

Drs.
J. Lazert, Limburgs

inspecteur voor de

milieu - hygiëne te

Heerlen, wenst niet
zonder meer over

openlucht - zwemba-

den te spreken. Men dient
volgens hem te onderschei-
den in circulatiebaden, waar

het water regelmatig wordt
verfrist en (chemisch) ge-
zuiverd en in baden met op-

pervlaktewater, waar de

zuivering aan de natuur

wordt overgelaten (biologi-
sche zuivering).

Meent dat deze biologische
zuivering wel afdoende is in

grote natuurbaden als bijv.
Heelder Peel en de Piasmo-

len (waar de zuivering ver-

sterkt wordt dooreen door-

stromend beekje, maar min-

der aan haar trekken komt

in kleine natuurbaden. Hier

ziet men ook in Limburg dan

ook het streven deze om te

zetten in circulatiebaden (zo-
als bijv. in Posterholt en

Meerssen).
Een ander bezwaar, aan

natuurbaden zonder circula-
tie en chemische zuivering

verbonden, acht hij het on-

doorzichtige water. „Wan-
neer ineen chemisch gerei-
nigd bad iemand plotseling
naar de diepte gaat, wordt
dat vrijwel meteen opge-
merkt: ineen bad met op-

pervlaktewater ligt dat he-
laas anders. Chemische rei-

niging is hier niet mogelijk,
omdat ze de biologische rei-

niging teniet zou doen. Deze

situatie stelt duidelijk grote-
re eisen aan het toezicht”.

Wijst erop, dat er een ont-

werpkaderwet voor de zwem-

inrichtingen inde maak is.

Wanneer die van kracht

wordt, is nog niet te zeggen.
Ze zal alle exploitanten ver-

plichten driemaal per week

zwemwater op kwaliteit en

temperatuur te controleren.
Éénmaal per maand zal bo-

vendien een watermonster

gezonden moeten worden

naar een buiten het bedrijf
staand erkend laboratorium
Daartoe zal controle uitge-
fend kunnen worden op de
resultaten der metingen van

de zweminrichtingen zelf.
Formeel bestaat er thans

geen toezicht van rijkswege:
wel kunnen de g emeentebe-

sturen via een exploitatie-
verordening de exploitanten
verplichten eenmaal per
maand het water te laten

controleren. Volgens drs. Da-
zert gebeurt dit in het alge-
meen, maarde komende ka-
derwet zal daarin toch wel

duidelijk verbetering bren-

gen. Meent overigens dat de
Welvaartsmens van de zeven-

tiger jaren in steeds mindere
mate in ondoorzichtig water
zal willen zwemmen. Het hel-

dere, chemisch - gereinigde
water ligt hem duidelijk be-
ter. Dit zal de aanleg van

circulatiebaden verder sti-
muleren. Hoe hij denkt over
de plannen van GS met be-

trekking tot de mogelijkheid
om de grindgaten aan de
Maas ook voor zwemdoelein-
den te gebruiken? Antwoordt
„Daar zie ik voorhands een

probleem, dat ernstig onder-
zoek vereist. Afgezien van
het feit, dat het ook daarbij
gaat om ondoorzichtig wa-

ter, moet vooral de vraag be-
keken worden van de om-

vang van het zwemwater.
Laat men de mensen vrij
zwemmen in grote en diepe
oppervlakten, dan is prac-
tisch geen verantwoord toe-
zicht mogelijk. Dat legt een

bijzonder grote verantwoor-
ding op de schouders van de

ovei'heid, met name als er

entree zal worden geheven.
In dit geval moet de over-

heid toch verantwoord toe-
zicht kunnen garanderen”.
Daarom meent hij, „dat men

bij de verwezenlijking van ’t

structuurplan voor de grind-
winning de toekomstige
zwemgelegenheid inde

grindgaten binnen de lijnen
moet houden”.

&te pas
te onpas

Confrontatie I
Wij lezen wat af in ons be-

roep! Rijp en groen, mogen

we wel zeggen. Stichtelijk
en onstichtelijk. Steeds

maar inde hoop, dat we

er wat wijzer van zullen

worden. Als heit erg wijs (of

erg onwijs) is, zijn we altijd
bereid U, gewaardeerde le-

zeres), zelf mee te laten

oordelen. Zo lezen we altijd
„Confrontatie”. En daar

zijn we altijd wel ’n half

uurtje druk mee. Maar dit

keer zijn we er op afge-
knapt. Al op de eerste blad-

zijde, op de Mededelingen.
Niet omdat daarin geklaagd
wordt over het gebrek aan

financiële medewerking, die

blijkbaar altijd weer van

dezelfde personen en instan-

ties moet komen. We ken-

nen dat. De meeste mensen

willen wel dait er iets ge-
beurt. Maar zijn toevallig
niet thuis als het om de

centjes gaat. Nee, dat heeft

ons niei koud of warm ge-

maakt. J

Confrontatie II
Maar wel hebben we met

stijgende verbazing gelezen,
wat er dan op volgt: „Wij
bedelen niet voor onszelf,
want redactie en medewer-
kers werken Pro Deo. Wij
vragen het voor de kerk en

■ de kerkprovincie. Het is een

gewetenszaak (vet gedrukt,
jawel!) geworden, of men

zich wel van steun mag ont-

houden. Men kan ook zon-

digen door neutraliteit, door

verkeerde zuinigheid, door

gebrek aan offerbereidheid.
En degenen, die zo zuinig
zijn met ons te steunen, zij

steunen wellicht officiële of

onofficiële activiteiten, die

direct of indirect geloof en

moraal ondergraven. Wij
kennen uit de oorlog verra-

ders en quislings. De Kerk
kent ook verraders en quis-
ling”.
Kijk, en toen hoefde het al-

lemaal voor ons niet meer.

De tijd dat wij op straffe

van zonde van ons geweten
te pas en te onpas een zaak-

je moeten maken, is, voor

wat ons betreft, volmaakt
verleden tijd. Daar willen

we echt niét meer mee ge-
confronteerd worden. Nooit

meer!

Nederlands
Nadat onze Nederlandse taal

verrijkt was met veel bio-

logische waskracht, met
witte tornado’s, witte reu-

zen en gewoon maar wit-

makers, kwamen daar nog
de vergeters bij. We hebben

het allemaal braaf geslikt.
Maar het houdt niet op. We

krijgen nu te maken met de

„grauwsluier”. Wat dat is,
moeten we misschien maar

eens aan onze Oosterburen

vragen, die natuurlijk al

eerder hun „Grauschleier”
hadden. Daar is dan ook

meteen de sluier mee opge-
licht van het klemmend ge-
heim, hoe onze vindingrijke
tekstschrijvers van tv- en

andere reclame aan deze

knots vaneen germanisme
komen. In het vervolg zul-

len we ook vaneen bruid-

je kunnen zeggen, dat, ze

een „witsluier” droeg en

van de weduwe, dat zij met

een „zwartsluier” verscheen.

Van de Duitse „Weisswein”
maken wij dan maar met-

een „witwijn”. We zitten

toch al met die „frisdran-
ken”.

Er zal nog wel méér op ons

af komen uit het duister

van het reclame-jargon,
waar alle katjes grauw zijn.
Het is nu eenmaal belang-
rijk dat onze was wordt wit-
gepraat. Dat de Nederland-

se taal met een „grauw-
sluier” wordt bedekt, stoort

blijkbaar niemand.

Koopje
Mailboot kopen? Dat kan,
mits U bereid bent op 25

mei in Oostende de open-
bare verkoop bij te wonen

van de veerboot „Prince Al-

bert”. Alleen: U zult er niet

mee kunnen gaan speleva-
ren. In zijin soort echt al een

ouwetje is de „Prince Al-

bert” bestemd voor de sloop.
Het schip werd in 1937 in

België gebouwd, is 113,5 me-

ter lang en 15 meter breed,
meet 3.359 ton en kon per

reis 1.728 passagiers ver-

plaatsen tussen Oostende en

Dover v.v„ met een maxi-

male snelheid van 24 kno-

pen.

Moeders
Voor de soepele prijs van

ƒ 4,95 (N.V. Uitgeverij
Spaarnestad, Haarlem) kunt
U het nog eens allemaal le-

zen in „De Vier Moeders
van Soestdijk”. Te beginnen
bij de geboorte van prinses
Beatrix tot en met die van

prins Bernhard jr. Met foto’s

natuurlijk. Honderd blad-

zijden kleur en zwart-wit,
plechtige en leuke. U kunt

er ongestoord van genieten.
,Er zit geen rookbommetje
in verscholen. En geen
traangas. Wel kunt U nog
eens lezen wat Pieter toen

zo spontaan zei, toen zijn
tweede zoon geboren was:

„We gaan gewoon door tot

we een dochter hebben!”

Vader
Mr. Pieier houdt er trou-

wens van wat vooruit te

. kijken. Over de opvoeding
(zijn kinderen zijn zesde en

zevende op de lijst van

troonopvolgers): „Hun op-
voeding zal een stuk vrijer
kunnen zijn. We hoeven met
veel minder dingen reke-

ning te houden. Maar er-

gens moet ie er toch een

beetje rekening mee hou-
den. Je weet tenslotte nooit

wat er gebeurt”.

Bom
Een anoniem telefoontje
was voor de directeur van

het St.-Servatiuscollege ii
Luik voldoende om de

leerlingen spoorslags na
|,

huis te sturen. In het
lege, dat de nacht tevore

al ongenood bezoek had
had, zou een bom zijn
plaatst welke elk mon^I’, 1’,
kon ontploffen. Zelfs Tj,
verkeer inde Rue Sint-uL
les werd stil gelegd. M3

de politie vond géén
Nu peinzen directeur en

litie over de vraag of tl

5:
zomaar het werk is

vaneen grappenmaker,
hebben de verschillende e‘.

tra vrije dagen de etuden1 '
naar méér gesmaakt?

Sneu
.o-

Feijenoord won de c l
Daaraan heeft zelfs de

wezigheid in Milaan v’ e f

Celtic’s trouwste suppofh,
niet kunnen veranderen. *-

Schot met de puur-Düiy
naam Fred Kienzler. 81 3

j9 i
oud, beroemt er zich

hij inde afgelopen 71 lf
g|,

geen enkele match van J

tic heeft gemist. Toch *

sneu voor die oude man-
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